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FCB, a 17 de setembre de 2012 

 

Proposta FCB - AGO 20 d’octubre de 2012 

Oficialització de la modalitat lliure amb 4 boles 

 

Per fer la proposta ens basem en els següents arguments: 

• La nostra experiència. L’organització, durant aproximadament 3 anys, de les 

trobades amistoses de juvenils, a les quals aquests han estat jugant amb 4 boles, 

ens han mostrat els avantatges i la bona acollida de la modalitat. No només ens 

basem en les nostres pròpies conclusions com a organitzadors, sinó també en 

l’opinió de tots els participants, pares i billaristes de Catalunya que ens han 

reconegut l’encert d’iniciar als nens amb aquesta modalitat i recolzat en la decisió 

de fer jugar als joves amb 4 boles. 

• L’experiència europea. En bona part d’Europa, els iniciats juguen en taula 

petita fins a certa categoria, perquè afavoreix que el jugador faci més caramboles 

i gaudeixi més. Aquest costum arriba fins al punt que hi ha clubs amb més taules 

de mig matx, que de gran matx. Fins i tot, al començament, durant els primers 

mesos juguen en taula petita i amb 4 boles. 

• Conclusions de la UMB. La Unió Mundial de Billar, en el seu document sobre les 

conclusions de la 1a taula rodona «Els joves i el billar de caramboles» portada a 

terme a l’Octubre de 2010 a Madrid inclou una anotació a la que recomana que 

durant la iniciació del seu aprenentatge, el jove faci partits amb 4 boles. 

La nostra intenció és: 

• Oficialitzar el joc amb 4 boles dins de l’àmbit català, creant una modalitat nova, 

especialment dirigida als juvenils. 

• Redactar i aprovar un reglament oficial del joc amb 4 boles (document 120011). 

• Iniciar un projecte d’oficialització d’un factor de conversió de la mitjana amb 

4 boles feta per un jugador, a una mitjana equivalent amb 3 boles. Això ho faríem 

mitjançant una gran estadística de partits fets amb 3 i amb 4 boles pel nostres 

júniors, amb unes normes concretes que s’exposen en un altre proposta 

(document 120012). 

En referència a aquest darrer punt, ens basem en l’experiència de dos dels actuals 

júniors, que han participat a campionats d’Europa en taula petita. Aquests júniors 

portaven una mitjana general feta en taula gran als campionats de Catalunya. Per poder 

situar-los dintre del rànquing de participants en una competició amb taula petita, 

l’organització va multiplicar la mitjana dels nostres júniors feta en taula gran per un 

factor determinat, per convertir-la al seu equivalent en taula petita. 
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D’aquesta manera: 

• Mitjançant l’oficialització del joc amb 4 boles, coneixedors de la gran dificultat de 

la nostra disciplina, continuarem fomentant l’apropament del billar entre el jovent, 

que és el futur de Catalunya, fent-ho més divertit al començament. A més a més, 

donarem continuïtat a una realitat que ja existeix en la actualitat, car els nostres 

júniors ja estan jugant amb 4 boles, amb total satisfacció. 

• Mitjançant el projecte d’oficialització del factor de conversió: 

o Podrem fer una catalogació correcta del jugador, en funció de la seva 

mitjana aconseguida amb 4 boles, perquè coneixerem la mitjana 

equivalent amb 3 boles.

o Podrem fer un rànquing de juvenils sense distinció entre els que juguen 

amb 4 boles i els que juguen amb 3 boles. 

o Podrem determinar una mitjana amb 4 boles a partir de la qual el jugador 

començaria a jugar amb 3 boles i això podrà constituir un repte o objectiu 

a assolir pel jugador, que el pot motivar.

 

Atentament,

 

 

Josep Ramon Molina Maspoch 

President de la FCB 


